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Tisdagen den 12 Maj 1868.

Kammaren sammanträdde ld. 12 middagen.

Justerades 2 protokollsutdrag för den 11 dennes.

Upplästes och godkändes Stats-Utskottets förslag till Riksdagens 
underdåniga skrifvelser:

N:o 54, i anledning af Kong!. Maj:ts nådiga Proposition, angående 
anslag till fortsättande af arbetena ä nordvestra stambanan;

N:o 55, i anledning af Kong!. Maj:ts nådiga Proposition, angående 
åtgärder till behöfvandes undsättning vid inträffande missväxt;

N:o 67, angående upptagande af ett lån å högst 18,000,000 Riksda
ler mot Riksgälds-kontorets räntebärande obligationer;

N:o 68, i anledning af är 1867 verkställd revision af Statsverkets 
med flera fonders förvaltning under år 1865:

N:o 69, angående beräkningen af Statsverkets inkomster;
N:o 70, angående dispositionen för framtiden af den Kronan till

höriga f. d. Ridderstolpeska egendomen vid Skeppsbron; samt
N:o 71, i fråga om indragning till Statsverket af de åt civile ern- 

bets- och tjenstemän upplåtna boställen.

Föredrogs och bifölls Bevillnings-Utskottets den 11 dennes bord
lagda Betänkande N:o 21, med förslag till den af Riksdagen fastställda 
bevillningssummans utgörande; hvarefter ett protokollsutdrag härom 
upplästes och godkändes.

Föredrogs och lades till handlingarne Banko-Utskottets den 
11 dennes bordlagda Memorial N:o 24, i anledning af Kamrarnes beslut
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öfver Memorialet N:o 21, med förslag till Instruktion för nästkommande 
Riksdags Banko-Utskott.

Föredrogos och lades till handlingarne Lag-Utskottets den 11 dennes 
bordlagda Memorial:

N:o 49, i anledning af äterremiss af Utskottets Utlåtande. N:o 36, 
angående väckta motioner om ändring ä gällande skogslagstiftning; och

N:o 50, med förslag till sammanjemkning af Kamrarnes skiljaktiga 
beslut vid behandling af Utskottets Utlåtande N:o 40, angående ändring 
i gällande stadganden rörande vinterväghällningen.

Föredrogs och bifölls Särskilda Utskottets den 11 dennes bordlagda 
Memorial N:o 2, i anledning af Kamrarnes skiljaktiga beslut rörande 
dess Utlåtande om åtgärders vidtagande till besparing i utgifterna för 
den civila administrationen; hvarefter ett protokollsutdrag härom justerades.

Föredrogs och företogs punktvis till afgörande Första Kam
marens Tillfälliga Utskotts den 11 dennes bordlagda Utlåtande N:o 
20, med anledning af väckta motioner rörande folkskolan och elementar
läroverket.

Utskottets första hemställan å sid 3.

Herr Hassel rot: Jag har icke något att anmärka mot det slut,
hvartill Utskottet i denna punkt kommit; men jag kan deremot icke 
gilla de derför framställda motiverna. På sidan 3 förekommer nemligen: 
»I värf land std deremot folkskola, elementarläroverk och universitet 
hvar för sig på sjelfständig grund, en sjelfständighet, som öfverensstäm- 
mer med värt folklynne, vårt lands beskaffenhet och vårt styrelsesätt. 
Att rubba detta förhållande ocli inskränka den frihet, hvarmed hvardera 
klassen af undervisningsanstalter nu kan utveckla sig, skulle medföra 
ingen nämnvärd nytta, men säkert medföra oberäknelig skada». Andra 
Kammarens beslut gick derpå ut, att de tvänne nedersta klasserna af 
elementarläroverken - skulle indragas och folkskolan vara ett underlag 
för de förra. Dessa skolor äro visserligen skiljda åt, dock icke så myc
ket, att ett barn, som genomgått folkskolan, icke sedan kan fortsätta i 
elementarskolan. Jag kan derföre ej godkänna detta motiv, fastän jag, 
såsom jag redan sagt, instämmer i det slut. hvartill Utskottet kommit.

i
, Herr Säve: Man kan icke neka, att den i motionerna äfvensom 

Andra Kammarens förra beslut angifna läroverksplanen, nemligen att 
den lärda skolan skulle sluta sig mera omedelbart till folkskolan, och 
dess undervisningskurs börja, der den sednare upphör, i det hela är
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rigtig. Samma, förslag gjordes i ett vältaligt föredrag af Erkebiskop 
Wallin redan för 40 år sedan. Men det förutsätter likväl, att folkskolan 
öfverallt i landet har hunnit den mognad och är sä ordnad, att elemen
tarläroverket kan derpå byggas. Hvar och en vet, att detta ännu ej är 
förhållandet. Ty på det ena stället fungerar den fasta skolan ännu för 
småskolan, sä att läraren får börja med stafningen, på andra ställen i 
glest befolkade socknar finnas flera småskolor, men ingen fast skola, och 
i störa delar af värt land, såsom i Wermland, Dalarne och Norrland, 
äro tillsammans vida liera flyttande än fasta folkskolor. Ännu är 1866 hade 
Carlstads stift 209 flyttande och endast 49 fasta skolor. Under sådana 
omständigheter var det ju omöjligt, att den nuvarande folkskolan skulle 
kunna utgöra eu tillräckligt bildande grundval för den lärda skolan. 
Andra Kammarens förslag, att indraga tvä hela klasser af elementar
läroverket och öfverlemna åt folkskolan att fylla tomrummet, var der
före visserligen förhastarit och kunde ej annat än af denna Kammare 
a fälas. Rimligare låter det väl nu, när vårt eget Tillfälliga Utskott 
föreslår en indragning efterhand af endast första klassen af elementar
läroverket samt att undervisningen i tyska språket skulle börja med nu
varande andra klass och i öfrigt samma inträdesfordringar och läro
ämnen som nu. Detta tror jag verkligen vore nyttigt och låter sig göra, 
dels derföre att fordringarne för inträde i nuvarande andra klassen af 
elementarläroverket äro ej svårare, än att de af en skicklig folkskole- 
elev böra kunna uppfyllas, och dels derföre, att ett sådant beslut skulle 
återverka välgörande på folkskolan, så att både lärare och lärjungar, 
åtminstone de som ämna studera vidare, blefvo mer angelägne att komma 
öfver folkskolans minimifordran. som eljest är det Rubicon, vid hvilket 
de fleste stadna. Äfven tror jag, att elementarläroverket ganska väl kan 
tåla vid den förminskningen i sin både öfverflödiga och dyra lärarestat. 
Men det förstås, att denna indragning endast kan ske successivt och i 
män af folkundervisningens på åtskilliga orter redan vunna utveckling. 
På dessa grunder gifver jag till förslaget i denna punkt mitt bifall.

Herr Beckman: Det är måhända icke lämpligt, att i Riksdagens 
sista ögonblick gifva sig in i undersökningar om olika teoriers värde, 
dä dermed icke åsyftas ett praktiskt resultat. Jag måste dock anhålla, 
att med några ord fä besvara de anmärkningar, som blifvit gjorda mot 
motiveringen till denna punkt, hvilken motivering en talare ansett min
dre sann och således icke mycket bevisande. Denne talare har fästat 
sitt ogillande vid yttrandet, att »i vårt land folkskola, elementarläroverk 
och universitet stå hvar för sig på sjelfständig grund, eu sjelfständighet 
som öfverensstämrner med värt folklynne, värt lands beskaffenhet och 
värt styrelsesätt». Utskottet har först framhållit förhållandet i värt land, 
sådant det verkligen är. Det är en genomgående tanke i hela värt sy
stem, att folkskolan och elementarläroverket hvar för sig skola bilda en 
särskild krets, hvar och en med sitt särskilda ändamål. Detta torde 
icke till sin läglighet kunna bestridas. En annan sak är, om samma 
anordning är lämplig, om den öfverensstämrner med sakens natur, med 
landets beskaffenhet och med folklynnet. Obestridligt är, att i vårt land 
finnas olika kretsar af samhällslif och verksamhet, och att sjelfva folket. 
— hvilket namn icke innebär något vanhedrande — karakteriseras af
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egendomliga bildningsbehof, Indika påkalla särskilda bildningsanstalter 
med en undervisning lämpad just efter nämnda behof och som afslutas 
inom denna bildningsanstalt. Folkskolan har derför en sä sjelfständig 
betydelse, att det icke kan vara lämpligt att göra den till en underord
nad lem för en högre organism, ett blott medel för främmande ändamål. 
Andra Kammaren har gjort detta i högre grad än dess Utskott, hvilket 
i motsatt syftning verkligen snarare velat göra alla skolor till folksko
lor med helt och hållet praktiskt ändamål. Hvar je afdelning skulle nem
ligen, enligt detta Utskotts förslag, utgöra en afslutad krets, lämpad för 
det praktiska behofvet inom olika yrken; men tillika skulle allt ordnas 
med afseende på det hela så. att skolan, folkskolan inbegripen, blefve ett 
enda i alla delar likärtadt helt. Äfven häruti har Första Kammarens 
Tillfälliga Utskott trott ett misstag vara begånget och att det vore mera 
öfverensstämmande med värt folks skaplynne att bibehålla åt folkskolan 
och elementarläroverket den skiljaktighet i karakter, som för närvarande 
utmärker dem. Denna uppfattning torde emellertid icke behöfva vid
lyftigt försvaras. Det förefaller mig klart, att vi behöfva eu afslutad 
folkbildning, som är något annat än början af en elementarundervisning, 
helst vårt folk nu mera är kalladt att uppträda med en viss sjelfstän
dighet i kommunala angelägenheter, och derföre behötvas helt andra 
kunskaper än de, som meddelas för grundläggning af en elementarbild
ning. De allmänna läroverken böra vara bildningsanstalter för dem, 
som skola blifva Statens embetsman, eller inhemta eu högre medborger
lig eller vetenskaplig bildning. Jag tror således att Utskottets motive
ring lätt kan försvaras; och dä man i alla fall är ense om slutet, an
håller jag, att punkten måtte bifallas.

öfverläggningen förklarades slutad och Utskottets hemställan bifölls.

Utskottets sednare hemställan å sid. 3 samt dess tillstyrkande å sid. 5.

Biföllos.

Utskottets å sid. 7 afgifna förslag.

Grefve Ha milton, Henning: I hufvudsaken innehåller denna
punkt ett stadgande, för hvars införande jag talat vid hvarje riksdag, 
ända sedan det nya systemet för våra skolor biet' antaget, nemligen eu 
delning af undervisningen så, att särskilda skolor finge egna sig åt den 
reala, och särskilda åt den klassiska undervisningens meddelande. Jag 
har yrkat detta derför, att undervisningen, sådan den nu är, dels blir 
för dyr, dä man i alla skolor måste hålla lärare för alla ämnen, och 
dels icke så god, som den kunde vara, enär vid de flesta läroverk den 
ena linien gerna tager öfvervigt öfver den andra. Jag har således icke 
något emot hvad Utskottet velat föreslå, men jag tror, att detta icke är 
nog fullständigt uttryckt. Det är klart, att efter Utskottets förslag sär
skilda skolor skulle egnas åt den reala bildningen, och undervisning i 
de döda språken meddelas endast vid ett mindre antal läroverk, men, 
som punkten är redigerad, är det icke lika klart, att i dessa sednare sko
lor icke skulle finnas eu särskild reallinie, hvilket jag anser lika vig-
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tigt, som att i de andra skolorna icke skulle finnas någon klassisk linie. 
För att detta måtte blifva klart uttryckt, skulle jag önska att några 
ord blefve tillagda så, att punkten konune att erhålla följande lydelse:

»Att Första Kammaren ville, med afslag å hvad i punkterna 9 och 
10 blifvit af Medkammaren beslutadt, anhålla, att Kongl. Maj:t täcktes 
låta utreda, huruvida ej vid flera af de nuvarande fullständiga elementar
läroverken borde meddelas undervisning endast på den reala bildningslinien, 
och deremot undervisning i de döda språken meddelas vid ett inskränktare 
antal läroverk, der befrielse från läsningen af dessa språk endast undan
tagsvis må ega rum, och så belägna, att de för de särskilda landskapens 
innevånare vore så tillgängliga som möjligt».

Å detta mitt förslag anhåller jag att Herr Grefven och Talmannen 
ville framställa proposition.

Ilerr Hasselrot: Jag är öfvertygad, att icke någon underlåtit att 
i denna vigtiga sak taga kännedom om den motivering, Utskottet i 
denna punkt framställt. Efter Utskottets förslag skulle icke mindre än 
35 skolor förvandlas från fullständiga läroverk till realskolor. Det vore 
hårdt att på detta sätt inskränka eller rent af borttaga möjligheten att 
uppskjuta afgörandet af en ynglings lefnadsbana, tills hans anlag vid 
mera framskriden ålder blifvit mera synbara. Det är icke möjligt för 
någon att afgöra hvad anlag ett barn af 10 å 12 års ålder kan ega; 
men enligt detta förslag skulle redan vid barnets första inträde i sko
lan dess öde bestämmas, om det nemligen skall skickas till stiftsstaden, 
der eu klassisk bildningsanstalt finnes, eller intagas i närmaste stads 
skola. Alla läroverk utgöra tillsammans ett. organiskt helt, som bör 
vara så stäldt, att en yngling kan inträda i någon viss klass från det 
ena till det andra, och detta kan lätt så ordnas, om reservantens för
slag i detta afseende antages, att de döda språkens läsning blefve upp
skjuten till femte klassen. På dessa skäl anhåller jag om afslag å denna 
punkt.

Herr Hazelius: Jag har, så fullständigt jag kunnat, sammanfat
tat min mening i detta ämne, i den reservation, jag mot Utskottets för
slag algifvit. Jag har fästat uppmärksamheten på det orättvisa deri, 
att af 47 skolor, som nu äro fullständiga och der latin läses, antalet 
skulle reduceras till endast 10 eller 12. Man kan göra det. inkast, att 
det. icke är något som hindrar att låsa latin äfven i dessa realskolor, 
och det är mig icke obekant att sä tillgår i Tyskland. Men då afsig- 
ten är att skilja mellan tvänne slag af skolor, det ena der latin skulle 
läsas, och det andra der sådan undervisning ej skulle meddelas, kan jag, 
på de skäl jag i min reservation anfört, icke gilla detta. Det vore att 
omstöpa hela värt läroverkssystem och införa en anordning, som förut 
icke funnits. Jag älskar icke att begagna mindre vackra benämningar 
om saker, som jag icke tycker om; men om något är reaktionärt, så är 
det detta förslag att tillbakaföra skolundervisningen. Jag har erinrat 
om den stora orättvisa, som härigenom begås mot en mängd orter, der 
fullständiga läroverk nu finnas, och att hela Norrland norr om Hernö- 
sand samt en mängd städer i det ölriga Sverige skulle förlora förmånen

af
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af sina barns undervisning i för så mångas framtid alldeles oundgäng
liga läroämnen. Jag har äfven fäst uppmärksamheten derpå, att afsig- 
len med att latin cell grekiska skulle läsas endast i vissa skolor måste 
vara att dessa språk skulle komma att grundligare, bättre och fullstän
digare inhemtas. Men de döda språken skola väl icke läsas blott för 
deras egen skuld, utan de böra vara ett bildningsmedel i allmänhet, 
som sprides och icke samlas så, att tillgången derpå finnes endast på 
10 å 12 ställen i landet. På detta sätt skulle man, derigenom att man 
vore född i någon viss stad eller ort, vara, såsom teologerne^säga, »pre- 
distinerad» till att få en klassisk bildning eller icke. Jag får på dessa 
skal utslå denna punkt och i stället yrka antagande af den mening, jag 
i min reservation framställt, och som icke är min utan Andra Kamma
rens. Om denna mening blott vore min, och jag icke hade stöd utaf 
Andra Kammarens beslut, skulle jag låta den falla, men under nuva
rande förhållanden anser jag mig med fog kunna påyrka dess antagan
de. Hvar och en inom denna Kammare, som hyser något deltagande 
och intresse för läroverksfrågan, hoppas jag har tagit någon, åtminstone 
flyktig kännedom om de 11 punkter i min reservation, hvarpå jag grun
dat min åsigt. Jag skall icke uppehålla mig vidare med att genomgå 
dessa punkter, utan inskränker mig till att anhålla om bifall till Med- 
kammarens beslut i 10:de punkten af dess Tillfälliga Utskotts Betänkande.

Grefve Sparre, Eric: I denna timma af riksdagen är det en 
pligt att lätta sig så kort som möjligt, då Kammaren icke har tid eller 
ens lust att afhöra länga föredrag. Jag får derföre tillkännagifva min 
mening vara att, sedan vi aflåtit en skrifvelse till Kong!. Maj:t angående 
grekiska språket, skulle det vara en ytterligare råga på de sextio skri
velser, vi under donna riksdag beslutat, att i en hastig vändning, och 
vid andra föredragningen af ett Betänkande, som de fleste icke ens ännu 
hunnit genomläsa, besluta ytterligare eu skrifvelse till Kong!. Maj:ts, 
deri vi skulle begära indragning af en hel mängd af de skolor vi nyss 
stiftat. Enligt reservantens uppgift äro de fullständiga skolornas antal 
47. som nu skulle reduceras till 10 eller 12. Den omkastning i syste
met som. allt sedan Representationen började lägga sig i läroverksfrågor
na, gjort våra barn till experimentaltält för olika åsigter och teorier, 
är' tillräckligt öfverklagad, för att vi skulle öka anledningarne dertill, 
genom att nu nedrifva^ den byggnad, som vi förut, efter många strider 
och svårigheter uppbyggt.

Jag har sett de ansträngningar orterna gjort iör att ia dessa läro
verk, som Representationen nu åter skulle bedja Kongl. Maj:t borttaga, 
jag vet icke hvad man skall kalla en sådan framställning; men nog bär 
den förekommit mig i högsta grad oväntad. Man vill framhålla den 
reala bildningen, som man anser vara behöflig för flertalet; och dock 
är förhållandet att vid de fullständiga skolorna, tre fjerdedelar af anta
let lärjungar begagna sig af den klassiska undervisningen och blott en 
fjerdedel af den'reala. Jag kan intyga detta, dä jag sjelf är inspektor 
vid ett fullständigt läroverk, och dessutom ofta besöker en mindre skola, 
nemligen i Borås. Vid alla tillfällen, dä jag åhört undervisningen och 
samtalat med lärarne, har man, då en gosse varit något klen i sina

Riksd. Prof. 1868. 1 Afd. 4 Band. 24
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stycken, såsom ursägt anfört, att lian varit realist.. Dä man granskar 
lärjungarnes skrifprof, finner man också att skilnaden mellan dem, som 
gä den reala linien, och dem, som läsa latin, är stor och i ögonen fal
lande. Och icke desto mindre vill man nu, sedan dessa anstalter väl 
äro inrättade, och sedan man erfarit att de mycket begagnas, stryka 
bort dem allesammans och bibehålla endast 10 ä 12 fullständiga läro
verk. Jag måste protestera mot en sådan åtgärd, som skulle mottagas 
med bedröfvelse och missnöje af alla de föräldrar, hvilka önska sina 
barn en fullständig uppfostran. Jag finner läsningen på den klassiska 
linien så mycket bättre, och jag har haft tillfälle att göra dessa iakt
tagelser vid mina egna barns uppfostran, att jag skulle anse det högst 
orättvist, om man skulle beröfva de flesta orter denna förmån, hvari
genom barnen ofta fingo skickas 10 å 15 mil bort frän hemmet, för att 
erhålla denna undervisning. Åtgärder kunna behöfva vidtagas till un
dervisningens förbättring, det är möjligt att ett^ sammanslående al de 
olika skolorna kunde hafva sina fördelar; men må man taga sig tillvara 
att uttala eu mening, innan man inser hela vidden af den framställning 
man vill göra. Dä jag tillkännagifver detta vara min åsigt i fråga om 
den af Första Kammarens Utskott gjorda hemställan, vill jag icke hel
ler biträda Andra Kammaren beslut, att den klassiska och reala bild- 
ningsliniens läroämnen skulle vara förenade ända till femte klassen och 
latinet först inträda i nuvarande femte, och grekiskan i sjette klassen. 
Jag tror icke, att Kammaren skulle kunna ens uthärda en sä grundlig 
diskussion, som fordrades för denna frågas utredning, och jag anhåller, 
att saken måtte få bero och öfverlemnas till Regeringens pröfning, utan 
att någon framställning ä Representationens sida derom göres. Jag yr
kar utslag ä så väl denna punkt som Andra Kammarens beslut i frågan.

Herr Bergstedt: Den förste talaren har anmärkt, att Utskottets
förslag vore otydligt. Jag erkänner att så är, och detta förhållande 
har ej tillkommit utan afsigt. Utskottet har icke velat för mycket reg
lementera, och om Utskottet vill tillegna sig någon förtjenst, är det dess 
varsamhet och betänksamhet att ingå i bedömande af detaljer, hvilkas 
råtta beskaffenhet högsta myndigheten bäst är i tillfälle att bedöma, 
och detta sä mycket mer, som detta ärende tillhör den ekonomiska lag
stiftningen, hvilken tillkommer Kongl. Maj:t ensam. Utskottet har vis
serligen tänkt sig att, dä vid vissa läroverk undervisning skulle medde
las endast i de reala ämnena, så skulle äfven den klassiska bildningen 
vara i uteslutande besittning af vissa andra läroverk. Men hvarför 
Utskottet icke utsagt detta är, att våra lokala förhållanden äro så olik
artade, att Utskottet trott, det en viss obestämdhet i detta fall kunde 
vara en fördel, då derigenom mera frihet lemnades att reglera donna 
sak med afseende på de olika orternas behof och bästa. 1 landet om
kring de stora sjöarne, Wenern, Wettern, Mälaren, in. fl., torde icke 
mer än ett klassiskt läroverk behöfvas i hvarje stift, då genom de lät
tare kommunikationerna i dessa trakter, det icke vore någon stor svå
righet för de föräldrar, som önska att deras barn måtte få sin uppfo
stran vid ett sådant läroverk, att sända dem dit. I Norrland förhåller 
det sig på ett annat sätt; men Utskottet har föreställt sig, att Kongl. 
Maj:t, med sin större öfversigt öfver dessa frågor och med det tillfälle
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Kong!. Maj:t eger att höra de lokala auktoriteterna, bäst skulle kunna 
bedöma, om möjligen vid ett eller annat läroverk undervisningen borde 
fortgå på samma sätt som hittills. Det linnes eu synpunkt, som varit 
bestämmande för Utskottet, nemligen angelägenheten att rätt utveckla 
den reala luden, der undervisning meddelas i de ämnen, som äro den 
allmänna bildningens behof. Man kan icke bringa denna undervisning 
till den höjd och fullkomlighet den bör hafva, förr än linierna blifvit 
afskeda. Jag har sett följder af denna sammanparning, som stärkt 
min öfvertygelse om omöjligheten af att längre fortfara på det nuva
rande sättet. Jag vill nämna endast ett, exempel. Då en yngling på 
realsidan vid ett större läroverk genomgått en temligen vidlyftig kurs 
i filosofi i femte klassen, fick han lemna detta ämne i sjette klassen, 
der det icke läses, för att återtaga det i sjunde klassen och der genom
gå detsamma med den klassiska afdelningen, som han redan läst i 
femte. Sådan är följden af dispenssystemet, som medför mänga sådana 
svårigheter, hvilka icke kunna undvikas. I ett och annat elementar
läroverk, exempelvis Örebro, är undervisningen visserligen ställd på ett 
annat och vida bättre sätt, än vid de flesta andra skolor; men det hal
sked med stora uppoffringar å lärarnes sida, som man ej har någon 
rättighet begära att alla skola underkasta sig. Med hänsyn till dessa 
omständigheter är det som Utskottet önskat undvika att åt denna punkt 
gifva en alltför bestämd formulering.

Detta till besvarande af hvad Grefve Ilamilton behagat yttra. Jag 
ber nu att med några ord få bemöta hvad en annan talare anmärkt 
mot förslaget i denna punkt, nemligen att det vore en orättvisa och 
grymhet att genom eu sådan anordning betaga föräldrar möjligheten att 
låta sina barn uppfostras på ena eller andra linien. Staten kan göra 
vissa anordningar, och den bör äfven göra det. Men jag tror icke att 
det är Statens skyldighet eller ens rättighet att anordna undervisningen 
med afseende på alla individuela behof och önskningar. Det kan ju 
hända, att en gosse vid elfva års ålder anses hafva fallenhet för att 
läsa latin, vid elfva och ett, hälft är vill lian lemna detta studium, och 
sedan efter ett hälft är kanske åter börja dermed. Att ordna under
visningen sä, att dessa olika önskningar blefve tillfredsställda, vore ett 
öfverdrifvet undseende för några få, men på samma gång en alltför stor 
orättvisa mot de skattdragande. Jag tror icke att de menskliga anla
gen äro sä skiljaktiga frän början, att ej en yngling, som händelsevis 
blifvit införd på den klassiska linien, der kan hemta den utveckling af 
sina själskrafter att, om han sedan vill öfvergå till andra linien, han 
skall med lätthet tillegna sig de kunskaper i mathematik, kemi och 
andra ämnen, som tillhöra denna bildningslinie; liksom jag tror att den, 
som fått en verkligt god undervisning på den reala linien, utan störa 
svårigheter och på eu ganska kort tid skall kunna lära såväl latin som 
grekiska. Det innebär emellertid icke någon motsägelse att vilja skilja 
de bägge bildningslinicrna, när dermed påtagligt kan åstadkommas, att 
de båda blifva bättre. Skulle min enskilda åsigt gjort sig gällande, 
sä hade jag velat skilja linierna från den 6:te klassen; men om, såsom 
hittills, läroverken skola fortfara att meddela undervisning på båda li
nierna, hade jag för min del helst velat uppskjuta undervisningen i la
tinet, ända till den 6:te klassen, för att sammanhålla linierna genom de
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5 lägre, dels emedan det visat sig, att vid utträdet ur öde klassen, som 
vanligen infaller omkring ynglingarnes 15:de ar, är det ett stort antal, 
som lemnar skolan, hvilket är helt naturligt, då de fleste vid den åldern 
konfirmeras och de, som ej hafva tillgångar att fortsätta studierna, dä 
äro angelägne att komma ut i lifvet och förtjena sitt bröd, och dels 
emedan jag tror, att det icke skulle möta någon svårighet för ynglingar 
med jenmgoda anlag och med god underbyggnad i allehanda ämnen 
att under de 4 återstående skolåren inhemta alldeles tillräckligt latin 
och grekiska för att aflägga eu anständig maturitets-examen, i synner
het om kurserna i dessa språk blefve något inskränkta. På detta sätt 
kunde också vinnas den utslutning af kunskapsämnen inom vissa klas
ser, hvarpå Andra Kammaren lagt särdeles vigt. Då nu ett så stort 
antal lärjungar lemnar skolan just, efter öde klassen, finner jag ock sär
deles ändamålsvidrigt att låta dem derstädes med stor tidsuppoffring 
börja ett studium, som de efter ett års förlopp komma att alldeles bort
lägga. Då emellertid icke ens Andra Kammarens Utskott fordrat latinets 
uppskjutande längre än till 4:de klassen, och ännu mindre understöd 
för min personliga åsigt stått att vinna i Första Kammarens Utskott, 
har jag icke trott mig höra fästa någon vigt vid denna synpunkt, utan 
i stället desto starkare yrka på att alla åtgärder måtte vidtagas för att 
göra undervisningen hvar i sitt slag sä fullständig och förträfflig som 
möjligt. Ty detta är för mig hufvudsaken, och om jag hade en son, åt 
hvilken jag önskade gifva en klassisk uppfostran, skulle jag icke tveka att, 
om i närheten funnes en utmärkt militärskola, men klassiska läroverk 
funnes endast på stort afstånd, låta honom börja sin uppfostan i den 
förstnämnda, för att, med de allmänna insigter han der inhemtat och 
den utveckling af anlagen hvarje i sitt slag fulländad undervisning med
för, sedan på sä mycket kortare tid annorstädes inhemta hvad han be- 
höfver af klassiska studier. Men nu har realbildningen hittills varit 
tillbakasatt ej blott af lärarne sjelfve, hvilka ofta nog ej förstå att 
skatta dessa läroämnens själsbildande förmåga, utan äfven af den stora 
allmänheten, som nu eu gång tycks hafva satt sig i hufvudet att latin
läsningen är en brynsten af finare gry att slipa dess söners anlag, 
helst den ser att denna ensam bereder den för deras inbillning sfi loc
kande vägen till Statens och Kyrkans embete!!, som kläda och föda sin 
man för hela lifvet. Denna ringaktning har högst ofördelaktigt inver
kat på real-undervisningen, och om den ärade ledamot, som. [tå ett hos 
oss ovanligt sätt, i sin person förenar, om ej den högsta andliga och 
verldslig» magten. dock eu ganska hög, nemligen som styresman öfver sitt 
län och inspektor öfver dess högsta läroverk, gjort den erfarenhet, att 
lärjungarne på reallinien ingenting förstå och ingenting kunna, så "för
undrar det mig icke särdeles. Men om nu exempelvis skolan i hans 
goda stad Borås finge utveckla sig till ett lägligt realläroverk, utan in
trång af den s. k. klassiska bildningens förnämhet, sfi är jag fullt öfver- 
tygad, att han vid sina besök der skulle finna en helt annan fart i un
dervisningen och en helt annan ton uti och utveckling af ynglingarnes 
sinnen än nu, dä den medborgerliga undervisningen knappt är mer än 
jemnt opp tolererad. Att äter undervisningen i de s. k. lärda språken 
.skulle vinna pa att blifva uteslutande idkad vid några fä läroverk, er
kännes sä villigt af dem som hysa äsigter. motsatta min egen, att jag



Den 12 Maj. 373

icke behöfver söka bevisa det. Jag tilläter mig derför att yrka bifal 
till Utskottets-förslag i den nu ifrågavarande punkten.

Ilerr Säve: Göda skäl kunna visserligen anföras för elementar
läroverkets åtskiljande i tvänne skiljda skolor, nemligen latinskolan och 
den reala eller borgarskolan. Jag tror likväl, att det var pa fullt gil
tiga skäl. som man för nära tjugo är sedan i värt land sammanförde de 
båda kunskapslinierna. den humanistiska och den reala, i en och samma 
skola. Detta sednare medförde nemligen den störa fördelen, att, genom 
de begge liniernas förening, Staten förmådde bekosta liera nya och full
ständiga läroverk på orter, som väl svårligen eljest hade bekommit så
dana. och att lärjungarne af de bägge bildnirfgslinierna genom samlif 
och umgänge i samma skola lärde att närmare känna och akta hvar
andra och sålunda uppfostrades till sann medborgerlighet, hvilket visst 
ej blir förhållandet, ej ens om man förlägger begge slagen af skolor i 
samma stad, och än mindre om man upprättar och underhåller sådana 
på helt olika och lian hvarandra skiljda orter. Jag kan derföre ej 
gilla den af eu eller annan föregående talare yttrade meningen, att man 
borde åtskilja skolorna, äfven om realskolan skulle derigenom på något 
ställe komma till eu mera sjelfständig utveckling. Ännu mindre kali 
jag tillstyrka, att. såsom Utskottet föreslagit, flertalet af våra nu fullstän
diga elementarläroverk skulle förvandlas till realskolor och endast 10 
eller 12 högre elementarläroverk bibehållas för de klassiska studiernas 
idkande, hvilket, utom skadan för den humanistiska odlingen i allmän
het, skulle medföra den stora obilligheten, att de mänga orter och stä
der, som påkostat stora och utvidgade läroverkshus för lärjungar ej 
blott af den reala, utan äfven af den klassiska luden, nu skulle förlora 
denna förmån eller fä bibehålla den endast till hälften. Vi må vara 
glada, sä länge föräldrar i hvarje ort ännu sätta värde på och vilja 
gifva sina barn delaktighet i den allmänt humanistiska och ej blott i 
den reala odlingen, och det vore, såsom eu föregående talare yttrat, ej 
rätt, om Riksdagen skulle vilja beröfva dem det tillfälle dertill, som 
redan förefinnes. För min del nödgas jag derföre afstyrka den här fö
revarande punkten af Utskottets förslag.

Grefve Mörner, Carl Göran: Den. som i likhet med mig icke
varit i tillfälle att på närmare häll eller i detalj följa skolväsendets ut
veckling i värt land. kunde väl icke egentligen hafva någonting att 
yttra, i denna fråga, och jag skulle äfven afhällit mig derifrån, om jag 
icke under så mänga riksdagar fått deltaga i densammas behandling, 
att jag icke kunnat undgå att inhemta något rörande densamma. Jag 
vill icke bestrida, att sammanföringen af de båda linierim inom ett och 
samma läroverk kan vara förenad med åtskilliga svårigheter; och jag 
vill icke heller förneka, att det problem, som i detta hänseende blifvit 
föresatt våra läroverk, på mänga ställen erhållit en mindre lycklig lös
ning. men jag kan icke i dessa omständigheter finna giltigt skäl att öfver
gifva den grund för undervisningens ordnande, som på sednare tiden varit 
följd och som visar sig hafva af den stora allmänheten blifvit med stigande 
förtroende omfattad. Om dessa misstag eller mindre lyckade åtgärder, som 
blifvit framhållna, äro att söka i verkliga olägenheter af systemet, eller onyej
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grunden snarare igenfinnes i eu inbiten motspänstighet hos eu del gamla 
lärare att foga sig i de nya formerna, lemnar jag derhän; men jag hyser 
den förhoppning, att i den män, som yngre krafter uppväxa och taga 
undervisningsverken om hand, skola många af olägenheterna försvinna. 
Jag vet t. ex. att i min ungdom fanns knappt exempel på, att lärjun- 
garne vid de offentliga elementarläroverken gingo ut för att botanisera utan 
var det först vid universitetet, som man egentligen tick så väl teore
tiskt som praktiskt inhemta något af denna vetenskap.

Nu deremot möter man under vårtiden nästan dagligen gossar, som 
dels ensamme och dels under ledning af läraren äro ute för att bota
nisera.

Denna praktiska rigtning af undervisningen bär icke förr funnits, och 
jag tror, att, om man får lärare, som med värme och lefvande känsla för sitt 
ämne omfatta sitt kall och icke anse undervisningen på den reala luden som 
ett påhäng, hvilket de fatt för sina synders skull, komma många af olägen
heterna att försvinna. Jag tror således att, ehuru Utskottets förslag 
visserligen kan hafva mycket, som talar för sig, det dock icke vore 
godt för landet om detsamma sattes i verket. Andra Kammarens för
slag vill jag icke heller förorda. De täta rubbningarne i undervis
ningsväsendet kunna ej vara helsosamma för detsamma. Man hinner 
knappt att pröfva ett förslag, förrän fråga väckes att sätta ett annat i 
stället. De erforderliga jemkningarne kunna bäst bedömas af den, som 
steg för steg kan följa gängen af undervisningen, och jag tror derför, att 
det icke vore rätt af Representationen att gripa in i denna angelägenhet 
och söka åstadkomma Hägra hastiga ryckningar. Ett annat skäl för 
att icke så handlöst kasta bort det system, som hittills varit följdt. har 
jag tyckt mig finna deri, att, sä snart ett på reallinien fullständigt lä
roverk blifvit inrättadt, så har inom kort anspråk blifvit framstäidt att 
få detsamma utvidgadt derhän, att undervisning skulle komma att med
delas äfven i de ämnen, som tillhöra den klassiska luden. Denna rigtning 
har jag funnit vara den rådande, och jag tror icke. att man vid under
visningens ordnande bör »gä emot strömmen» och söka att leda den i 
en annan rigtning, än den som sjelfva omständigheterna gifvit densamma.

På dessa grunder anhåller jag att fä förena mig med dem, som 
yrka alslag säväl ä det föredragna Utlåtandet som på Andra Kamma
rens beslut.

Herr Beckman: Jag ber att få fästa Kammarens uppmärksam
het på, att Utskottet uttryckt sig ganska försigtigt och icke sä. som om 
det kunde vara fråga om ett handlöst öfvergifvande af den nuvarande 
metoden för undervisningen. Utskottet har endast föreslagit, att Kam
maren ville anhålla, det Kong! Maj:t täcktes låta utreda, huruvida ej 
vid flertalet af de nuvarande fullständiga elementarläroverken bolde 
meddelas undervisning endast på den reala luden, och deremot under
visning i de döda språken meddelas vid ett mindre antal läroverk, sä 
belägna, att de för de särskilda landskapens innevånare voro så be
qvämt tillgängliga som möjligt. Utskottet kunde visserligen icke göra 
ens detta utan öfvertygelse om, att en utredning var behöflig eller utan 
kännedom om, att det finnes något i de nuvarande förhållandena, som bolde 
rättas och förbättras. Att så är fallet, vet hvar och en, som har känne-
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dorn om vara elementarläroverk, hvilka, om än sä göda, som de kunna 
vara i deras nuvarande ställning, dock icke äro de bästa, som kunna 
finnas. Redan länge har vid de flesta läroverk gjort sig kännbart be
bo fvet, att till båda liniernas fromma söndra dessa ifrån hvarandra, sä 
vidt lärarekrafterna medgifvit. Hvad Utskottet föreslagit är således 
icke, som en talare uttryckt sig, en reaktionär åtgärd; det är. tvärtom 
blott fortskridande på en bana, som redan är inslagen och derjemte ut
förande af en i sig sjelf rigtig princip. Denna princip är, att icke ge
nom sammanhållandet af de båda linierna låta dem tränga och skada 
hvarandra, utan tvärtom skilja dem för att kunna utbilda dem, sä att 
de fullt tjena för sina olika ändamål. Det är- i denna syftning Ut
skottet föreslagit, att man skulle begära en utredning. Utskottet bär icke 
ansett sig kunna tillstyrka Andra Kammarens förslag och detta af två 
skal, dels att Utskottet icke ansett fördelare af detta förslag motsvara 
dermed förenade uppoffringar, dels derför, att man icke borde utan nöd 
rubba på läroverksstadgan. Genomförandet af Andra Kammarens för
slag skulle nemligen medföra en total omstöpning af läroverken.

Man har yttrat, att den plan för undervisningen, som Första Kam
marens Utskott framställt, skulle vara förkastlig just derföre att icke 
samma grund lägges för båda bildningsiinierna. Jag vågar bestrida 
att detta kan vara ett fel. Det vill synas klart, att, dä uppgifterna för 
de båda linierna äro olika, måste ändamålet främjas bäst derigenom att 
undervisningen redan från början blifver för. de båda linierna olika. 
Tvä byggnader af olika beskaffenhet och för olika ändamål maste helst 
frän grunden uppföras olika med fästadt afseende just på deras olika 
ändamål. Denna regel har Utskottet ansett höra tillämpas älven i af
seende på elementarundervisningen. Det är icke lätt att bygga.pa 
främmande grund. Som nu är stäldt, äro linierna dels skiljda, dels för
enade på ett sätt, som är skadligt, emedan undervisningen på ingendera 
kan komma till den fulländning, som skulle kunna ernäs om hvarje li
nie finge röra sig med mera frihet. , , „ , . .

Det beslut, Andra Kammaren fattat, torde ock befinnas strida mot 
göda pedagogiska grundsatser i det hänseende, att latinstudiet upp- 
skjutes alltför länge. I ett föregående Utlåtande har Utskottet fram
hållit latinstudiets stora vigt lör andra språkstudier, och deremot hade 
ingen af Utskottets medlemmar reserverat sig. Det da. afgifna yttran
det vill jag här hafva åberopadt. Härtill kommer att latinstudiet lämpar 
sig förträffligt just för den tidigare åldern. Om jag än icke vägar ga 
sa län "t som att föreslå — h vilket vore öfverensstämmande med mm 
åsigt om saken -- att latinet måtte blifva äfven på reallinien det grund
läggande språket, sä maste jag dock yrka- att det.måtte komma tidigt 
pinden klassiska linien. Detta är nödigt äfven för latin,studiets egen 
grundlighet Utan tvifvel kan en och annan utmärktare lärjunge äfven 
vid äldre är tillegna sig detta språk utan föregående grundläggning i 
ungdomen, men detta är undantagsförhällanden. Mycken tid och öf
ning behöfves. innan man vinner säkerhet i latinska språket. 1 alla 
händelser tror jag, att detta språk mer än andra lämpar sig för under- 
visning vid den tidigare åldern. Barnets starka minne tillegnar sig 
lätt paradigmata och öfriga minnessaker. Grammatikens åskådliga och 
noggranna bestämningar äro särdeles egnade, att på ett naturenhgt sätt
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utveckla dess begrepp. Deremot är det ganska påkostande att vid eu 
mera framskriden ålder inlära ett språks elementer. Man invänder att 
allt detta tager bort för mycken tid för andra ämnen såsom naturve
tenskaperna, historien, in. m. Historien kan visserligen ock i sina all
männaste drag såsom minneslexa lämpa sig för den spädare åldern. 
Men icke kan vid dessa år finnas den reflexion, som är nödig för att 
hafva någon egentlig nytta af historiens studium, och jag tror, att ena
handa förhållande eger rum med naturvetenskaperna. De studeras med 
mera frukt vid mognare är och passa icke till grundläggning. Jag tror 
således, att den af Andra Kammaren förordade förändringen vore olämplig 
äfven ur sistberörda synpunkt. Att genom liniernas skiljande till olika läro
verk olägenheter kunna uppstå för enskilde lärjungar, som på högre stadier 
af skolan kunna få lust att öfvergå från den ena linien till den andra, 
kan väl icke nekas; men i alla händelser blefve fördelen, om under
visningen på båda Minerna utvecklades till största förträfflighet, sä stor. 
att nämnda olägenhet icke i jemnförelse dermed kunde förtjena synner
ligt afseende; och Staten kan ju icke med sina anstalter till flertalets 
bästa tillgodose hvarje enskilds tänkbara önskningar.

Jag kan således hvarken anse den af Andra Kammaren föreslagna 
förändringen önskvärd, icke heller finna Första Kammarens Tillfälliga 
Utskott hafva uttalat sig oförsigtigt. Jag ser här Chefen för Eclde- 
siastik-departementet, och ehuru jag icke direkt vill påkalla hans ytt
rande, torde det dock af omständigheterna framkallas. Jag yrkar bifall 
till punkten.

Grefve Sparre: Dä jag redan eu gång förut halt ordet, skall jag 
icke nu säga många ord. Att tala vidlyftigt om saken tjenar icke till 
något, då den blifvit. afhandlad af män vida insigtsfullarc än jag; men 
då de hafva vant af olika åsigter, vill jag med några exempel ur det 
praktiska lifvet illustrera frågan. Jag får säga, att jag icke har för
troende för den reala linien. Mitt enskilda tycke härvid lag kan vara 
för Irågans bedömande temligen likgiltigt; men folk i allmänhet har icke 
förtroende för denna linie. I Wenersborg var till 1862 ett fullständigt 
läroverk på den reala linien. Detta besöktes af endast omkring 100 
lärjungar. Man gjorde då allt för att dessa barn skulle få läsa latin; 
man höll särskilde lärare, och undervisning i detta språk meddelades 
äfven inom läroverket. Det blef fullständigt äfven på klassiska linien, 
och inom två år har lärjungarnes antal ökats till 260, och det visar 
sig ett lif och ett intresse för skolan, som man förut icke kände. Kom
mer man sedan till Borås’ läroverk och finner der någon mera fram
stående lärjunge, så är det eu sådan, som läser latin.

Jag har sjelf i min ungdom bevistat invigningen af ett realt bild- 
ningsverk i.Gefle.. Erkebiskop Wallin hade inrättat detta och förrät
tade äfven invigningen. Denne utmärkte man hade den idéen, att de 
bada.^ bildningslinierna skulle delas och han gaf äfven olika benämnin
gar åt läroverken lör de olika linierna, kallande dem gymnasium och 
atheneum. Han omfattade denna idé med mycken värme, och jag min
nes mycket väl det tal, som han höll vid invigningen af skolhuset i 
Upsala. Han inrättade, som sagd! är, ett atheneum i Gefle, som i bör
jan besöktes af många; men förföll, så snart glansen af det tal, som
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Wallin vid invigningen höl i, hunnit förblekna. Man drog .sig till gym
nasium och »then eu in upphörde. Jag har icke sett något realt läroverk, 
som i längden kunnat hålla sig uppe, och skälet kan ej vara annat än 
det., att hela nationen med större förtroende omfattar den lärdom, som 
i de klassiska läroverken meddelas.

Jag frågar Eder, Mine Herrar, är det väl någon bland Eder, som 
ångrar att hafva läst latin? Om vi också icke använda detta språk på 
den bana. vi valt, sä har man dock nytta af de grammatikalisk;! be
greppen, och derför önska vi föräldrar att gifva våra barn denna un
dervisning och derför vilja vi behålla våra klassiska läroverk.

Herr Hazelius: Det är några satser, som af föregående talare
Jblifvit framkastade, och som jag icke kan underlåta att till besvarande 
upptaga. En talare har sökt försvara den åsigten, att man skulle hal
va många realskolor; men säger på samma gäng, att Staten icke kan 
inrätta skolor för alla individuela behof. Men något sådant är det icke 
att gifva undervisning i de döda språken, hvilkas kännedom är ett nöd
vändigt vilkor för en stor del af Statens och för alla Kyrkans tjen
steman.

Jag förenar mig i hvad Grefve Sparre yttrat; men åtskilliga af 
hans slutsatser kan jag icke fullkomligt gilla. De döda språken äro 
icke endast egnade för examensfordringar, utan de utgöra ett nödvän
digt behof för bildningen. Om nu detta erkännes, vill man ändock en
dast hafva 10 ä 12 skolor, der undervisning i dessa språk meddelas? 
Man har anfört några skäl, som man säger vara så öfvertygande, att 
de motskäl, som mot dem kunna framställas, icke behöfva till besva
rande upptagas. Hvilka äro då dessa så öfvertygande skäl? Jo, det 
ena är, att Staten icke kan inrätta skolor för alla individuela behof, och 
det andra, att man kan skaffa sig undervisning i latin genom privat
läsning. Ett språk, som är så svårt, att man velat sysselsätta sig der
med i 6 år, har nu på eu gäng blifvit så lätt lärdt, att man vill göra 
det till föremål för privatläsning! Staten, som ger så stora anslag 
för undervisningen, skulle icke lemna denna förmån, utan man skulle 
på många ställen nödgas taga privat undervisning i ämnen, hvilkas 
kännedom är nödig för anställning i Statens tjenst! Jag anser mig nu 
tala som målsman för föräldrar, och jag skulle tro, att det vore en 
orättvisa, om man upphäfde en sä stor rättighet för dem. Man har 
sagt, att i Mälareprovinserna finnas icke mindre än sju fullständiga lä
roverk. Ser man efter i de statistiska tabellerna och sammanräknar 
antalet af de lärjungar, som i dessa läroverk läsa latin, så skall man 
finna detta antal sä stort, att 1, 2 ä 3 läroverk icke kunna vara nog. 
Man har talat om svårigheter och sådana kan man so, öfver allt; men 
alla dessa svårigheter skulle enligt min tro häfvas derigenom, att man 
framflyttade latinet till öde klassen, som Medkammaren föreslagit. Det 
är icke för att undanskjuta latinet, utan för att göra bildningen mera 
intensiv, som man föreslagit detta; och jag frågar, skall det väl behöf
va? mer än 6 är af menniskans bästa tid. frän 13 till 19 är för att lära 
detta språk? Den, som vill gå längre, har ju tillfälle att göra speciela 
studier; men mer än 6 år kan aldrig behöfvas, dä undervisningen på
går under denna ålder, då förståndet bör vara utbildadt. Den, som på->
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står motsatsen behöfver i sanning påkalla Herr Ecklesiastikministerns 
hjelp! Att latinet skulle tillhöra åskådningsundervisningen, är för mig 
något nytt. Jag skulle icke vilja sätta detta språk i barnkammaren, 
ty jag aktar det dertill för högt. Främmande språk kan man nästan 
lära vid hvad ålder som helst. Jag har hört talas om biskopar, som 
icke börjat läsa förrän vid 15 å 16 är och ändock kommit så långt i 
verlden, att de nått denna värdighet. Man har omnämnt det tal, som 
Wallin höll vid invigningen af en skola; men glömt, att Wallin i detta 
tal yrkade, att de båda linierim skulle sammanhållas, tilldess gossen 
uppnått 14 års ålder. Wallin och Hans Järta må nämnas här derför, 
att de icke blifvit, hvad de blefvo, om de icke fått sin bildning i Fahlu 
skola, som Utskottet nu vill indraga. Jag anhåller om utslag å Ut
skottets förslag i denna punkt och bifall till Medkammarens beslut i 
10:de punkten af dess Tillfälliga Utskotts Betänkande.

Grefve flarn il ton: Eu talare, som önskade bifall till Andra Kam
marens beslut i detta ämne, ifrågasatte, huruvida det vore rättmätigt 
att bifalla Utskottets förslag. Det är denna fråga, som i första hand 
inäste afgöras, ty har denne talare rätt, så är det onödigt att tala nå
got vidare angående Utskottets förslag. Detta innehåller en hemstäl
lan, att Kong). Maj:t täcktes låta utreda vissa förhållanden, som med 
undervisningsväsendet stå i sammanhang. Om ock eu och annan af de 
förändringar i detta hänseende, hvilka Utskottet ansett behöfliga, icke 
skulle vara det, är dock icke annat begärdt, än att Kong!. Maj:t ville 
taga dessa ämnen i öfvervägande; och jag kan således icke se, att Ut
skottet hemställt något, som icke Utskottet varit både berättigadt och 
behörigt att framlägga. En annan sak är, huruvida Utskottets förslag 
innehåller något godt, hvarom är värdt att tala och hvarpå det är skäl 
att fästa Kong]. Maj ds uppmärksamhet. För att för mig sjelf afgöra 
detta, har jag Omvändt så mycken tid, som under slutet af riksdagen 
varit möjligt och hvilken dock varit dertill alldeles otillräcklig. I följd 
af embetspligt har jag förr måst egna stor uppmärksamhet åt under
visningsväsendet och har äfven sedermera följt frågan med intresse; 
och resultatet häraf har blifvit att jag kommit till den öfvertygelsen, 
att största felet i vår nuvarande skolordning ligger i de båda bildnings- 
liniernas sammanförande i för dem båda gemensamma läroverk. Jag 
tror ock, att Utskottet i sitt Betänkande rigtigt antydt grunden till de 
nuvarande bristfälligheterna i berörda hänseende. Betrakta vi den all
männa undervisningen, sådan den för omkring 40 år sedan var ordnad, 
så funnos da i landet fullständiga elementarläroverk hufvudsakligen 
endast i stiftsstäderna, och undervisningen der var byggd förnämligast 
på de klassiska språken. Sedermera hafva vi jemte dessa stiftsskolor 
fått ett stort antal på båda linierna fullständiga elementarläroverk, men 
jag måste för min del betvifla, att den sä kallade klassiska bildningen 
eller den, som egentligen hvilar på klassiska språkens studium, under 
sagde tid blifvit större eller mera allmänt utbredd, än då den klassiska 
undervisningen meddelades vid ett färre antal läroverk. Hvad vi ge
nom ökandet af skolornas antal egentligen vunnit är, att den så kalla
de reala bildningen blifvit meddelad flera personer, men derjemte hafva 
försports klagomål, att den icke åstadkommit hela det resultat, som
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man haft skäl vänta, och fråga vi efter anledningen dertill, tror jag 
den ligga deri, att de båda linierna varit förenade, och att till följd 
deraf den reala bildningen icke lätt utveckla sig i äll den frihet och 
sjelfständighet, som hade varit önsklig. Således har det betydligt förö
kade antalet skolor icke lort till det mål vi önskat, nemligen art både 
på djupet och bredden utsträcka den klassiska bildningen och gorå den 
reala bildningen, som för det större antalet af samhällets medlemmar 
är den företrädesvis behöfliga, sä god som önskligt varit. Såsom jag 
redan sagt, är orsaken härtill, efter min öfvertygelse, den att båda li
nierna blifvit. sammanförda, och jag grundar denna åsigt icke blott på 
egen erfarenhet och yttranden af personer, som egnat hela sitt lif åt 
den allmänna undervisningen, utan det synes mig ligga i sakens natur, 
att, då man icke från början rigtar undervisningen åt det håll, dit man 
vill komma, det icke skall vara möjligt att inrätta methoden för un
dervisningen så, att man inom den kortaste tiden skall kunna fullstän
digt vinna sitt syftemål. Man har beklagat sig mycket öfver det våld, 
som skulle tillfogas föräldrar och målsmän, i fall de fullständiga läro
verkens antal inskränktes. Och jag medger, att, derest man minskade 
antalet till hvad det var för 40 är sedan, eller på det sätt som Utskottet 
föreslagit, det vore illa, dock icke derför, att deri kunde anses ligga nå
gon våldsamhet, men derföre att jag tror, att vi redan gått sä långt 
på den nu beträdda vägen att, om vi för mycket minskade de på klas
siska linien fullständiga skolornas antal, undervisning i de klassiska 
språken icke utan svårighet skulle kunna lemnas åt dem, som sådan 
önskade. Dermed vill jag icke hafva sagt, att ej de på båda linierna 
fullständiga läroverkens antal kunde något minskas, och jag tror, att 
detta skulle nu kunna så mycket lättare låta sig verkställa, som kom
munikationerna mellan de olika orterna på de sednare åren blifvit be
tydligt underlättade. Om vi so till exempel på förhållandena i Malmö
hus län, så hafva vi både i Lund och Malmö fullständiga läroverk. 
Der är dock jernväg mellan dessa båda städer och på eu half timma 
kan man tillryggalägga afståndet dem emellan. Således synes väl ett 
på klassiska linien fullständigt läroverk kunna för dessa båda städer 
vara tillräckligt. 1 de öfriga Skånska städerna synes mig ock vara ett 
vida större antal fullständiga läroverk än behörigt kan vara. Vore 
det nu så, att detta stora antal läroverk icke medförde någon olägen
het, så och då det i alla händelser måste anses vara fördelaktigt, att 
eu far eller målsman kan få barnens undervisning verkställd i läroverk 
i den stad, der han sjelf bor, skulle jag visserligen icke hafva något 
att anmärka mot läroverkens störa antal, men mer än en olägenhet är 
förknippad med att hafva sä mänga skolor, bestående dels i svårighe
ten att kunna anskaffa kompetente lärare till alla dessa läroverk, dels 
ock i den betydliga kostnaden för läroverkens upprätthållande. Tillök
ningen på denna utgiftstitel har varit stor på de sista tjugo åren och 
synes vara i stigande. Visserligen medger jag, att, om det vore be
höfligt, man utan knot borde underkasta sig ytterligare uppoffringar för 
att blifva i tillfälle att lemna god undervisning, men jag tror, att detta 
ändamål kan vinnas äfven genom ett mindre antal läroverk, likasom jag 
äfven är öfvertygad att dessa många fullständiga läroverk icke i det 
stora hela varit för värt land gagneligt Det är väl klart, att flerta
let af ynglingar ej böra välja en framtidsbana, der de hafva behof af
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klassisk bildning; men de komma in i en skola, der sådan bildning med
delas, och dä måste de gä pa den klassiska Iijiien, i fall de icke vilja 
anses, såsom både de mindre goda hufvuden. Åtskilliga konsiderationer 
gorå, att ynglingarne sjelfva välja denna linie. De genomgå den full
ständigt _ och taga algängsexamen och dä tycka föräldrarne. afl. om 
de hunnit sä.långt. de ock böra begifva sig till universitetet, och,hafva 
de kommit flit, höra de taga någon embetsexamen. Och sä är rigtnin- 
gen af deras framtida bana gifven och de inkastas på en väg. der den 
störa mängden medvandrare gör det hardt när omöjligt för flertalet att 
skalla sig en god framtid. Om de deremot kommit in i ett fullständig 
realläroverk, sä tror jag, att det skulle varit nyttigare för deri), emedan 
de dä efter all sannolikhet kommit att välja ett praktiskt yrke. bli hvit 
jordbrukare, handlande eller något annat i den vägen.

.Slutligen vill jag upptaga en anmärkning, som framställts icke emot 
mig utan mot den åsigt, jag delar. Man bär trött,'att det kunde vara 
tillräckligt, om det lästes latin i 6 är under skolundervisningen och att 
följaktligen man kunde, såsom Andra Kammaren beslutat, framflytta ti
voli för latinets läsning till femte klassen. Sann t är. att man möjligen 
på sex är kan lära sä mycket latin, som i skolan fordras, men vill man 
använda de klassiska språken såsom bildningens grund, sä kan ej under
visningen i dessa språk uppskjutas sä länge, som till femte klassen.

•Tåg vill icke längre uppehålla Kammaren, utan slutar med att för
klara, att jag ansett Utskottets förslag vara behäftad! med ett annat fei 
än det jag sökt rätta, det nemligen att Utskottet bestämdt uttryckt den 
tanke, att vid flertalet af de nuvarande fullständiga elementarläroverken 
undervisning borde meddelas endast på den reala bildningslinien. något 
som torde fordra närmare pröfning. Om derför det nu vore fråga om aft 
fatta något definitivt beslut, eller Riksdagen skulle uttala en bestämd 
åsigt i frågan skulle jag motsätta mig Utskottets förslag i denna de!: 
men då det blott är fråga om eu utredning, kan jag icke tillstyrka an
slag å Utskottets förslag, likasom jag icke heller' strängt vill hålla på 
ordalagen i det förslag till beslut, jag först framställde, om någon för
ändring deri skulle anses nödig.

Herr Nordström:

Herr Statsrådet Carlson: Diskussionen har vant vidlyftig och upp
lysande samt blifvit förd med eu i ett så svårt ämne sällsynt både humanitet 
och sakkännedom. Jag vill derföre ej länge uppehålla mig dervid. Det 
år ock uppenbart att, när fråga är om aflåtande af underdåniga skrif- 
yelser, det måste vara en särdeles stor svårighet att gifva ett bestämdt 
till- eller afstyrkande deråt, men då här blifvit sä mycket taiadt om 
dessa skolors tillstånd, har jag ansett det vara min skyldighet att äfven 
något närmare redogöra, derför.

Sverige hade lör 12 är tillbaka, eller är 1856. 15 fullständiga ele
mentarläroverk. Det har nu 30. Vid 1856 ärs riksdag blef det ursprung
liga antalet tillökadt med 7 nya: derefter vid 1859 års riksdag med 
ytterligare 2, vid 1862 ärs riksdag likaledes med 2, vid 1865 ärs riks
dag med 2 och vid sistlidet ärs riksdag med 2, sä att antalet nu är för
dubblad t mot hvad det utgjorde är 1856. Samtidigt med denna tillök
ning har ock en betydlig tillökning egt ruin i lärjungarnes antal, men



inom dessa läroverk — ocli det är en punkt, hvarpå jag her att tä fä
sta uppmärksamhet — rör sig undervisningen med en ganska stor fri
het. sä att dessa tvä linjer äro på vissa ställen mycket intimt förenade 
med hvarandra, pä andra äter skilja sig ganska betydligt; varande så
lunda en erfarenhet häraf att vinna. Det har visat sig vissa olägenhe
ter — det kan man icke neka — af det antal af läroverk, som upp- 
häfts. Det är, att reallinien. som här blifvit både försvarad och äfven 
förringad, icke kunnat utveckla sig till den styrka och kärnfriska blom
string, som man önskat. Det ligger i den moderna bildningens natur 
att den inom uppfostringsväsendet skall motsvaras af något sådant, som 
denna bildning, och den har ej kunnat vinna den styrka, som man afsett. 
Det är all sannolikhet för. att, om den finge pä något ställe utveckla 
sig sjelfständigt i sin egendomliga karakter, sä skulle den ock visa sig 
starkare och välgörande återverka på det hela.

En annan olägenhet har varit den, att läroverken vuxit till sä ko
lossala dimensioner, att det både varit svårt att uppehålla disciplinen 
och äfven varit förenadt med ganska betydliga kostnader att anskaffa 
lärohus, livilka dessutom ej räckt till, till och med när de varit tilltagna 
efter det stora antal, som för ögonblicket freqventerat läroverket.

En tredje olägenhet är, att det visat sig att vid vissa läroverk det 
linnes endast få lärjungar på reallinien. Utskottet har ock, såsom jag- 
tror, fästat uppmärksamheten på detta förhållande, och det kan icke för
nekas. att det förorsakar ganska betydliga kostnader för Statsverket.

llufvudfrägan är emellertid härvid den, oin landet kan i längden 
bära de kostnader, som nu verkligen förefinnas. År 1856 uppgingo dessa 
till 603,000 Rall-, nu gä de till 1,613,000 R:dr. Det är visst icke någon 
för stor uppoffring för ett land att göra på en högre bildning, men om 
man skulle kunna undvika att vidare stegra detta belopp och ändå till
godose undervisningen, så vore detta otvifvelaktigt en stor fördel. Ut
skottet har nu i detta afseende velat anvisa en väg, på hvilken man 
kunde gä. Vore frågan om att bestämma eller tillråda eu åtgärd i sin 
fullaste utsträckning, sä skulle jag anse detta vara i hög grad betänkligt; 
men oförnekligt är ä andra sidan, att .skolman vunnits just för den reala 
bildningen, och att desse önska att fä något läroverk sä organiseradt, att 
denna bildning der kan framträda i sin fullaste kraft. Det kan icke heller 
nekas att ibland lärarne utbildar sig en öfvertygelse i denna rigtning. Det 
synes emellertid för mig, som om Utskottet gått något för långt i sjelfva 
uttrycken, dä det ansett att ett flertal af de nuvarande fullständiga läro
verken endast borde meddela undervisning på den reala linien och ett 
mindre antal i de döda språken. Det är väl något, som svårligen, åt
minstone i den närmaste framtiden, låter sig verkställa; men Jag har 
icke heller sä uppfattat Utskottets mening, utan sä, att hufvudsaken är 
att fä en utredning, om i detta afseende man skall kunna gä längre än 
hittills. Mig har det förekommit att vara en fördel, om åtminstone 
ett eller några fä läroverk kunde organiseras hos oss såsom i andra 
länder, som framvisa, eu modern bildnings helgjutna karakter. Denna 
fråga är alldeles icke egendomlig för oss, den går igenom hela den bil
dade verlden, och i andra länder har man sädana läroverk öfverallt, i 
Tyskland, i Frankrike har man organiserat skolor för hvad vi kalla den 
allmänna bildningen och för erhållande af eu för den industriel bild
ningen isynnerhet vigtig lärokurs. I England finnas ock sådana skolor
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och i de flesta länder går man till väga pa samma sätt. Det är derföre 
jag icke kan neka, att Utskottets förslag är förtjent af uppmärksamhet, 
emedan man derigenom blifvit ledd in pa en punkt, hvarifrån man på en 
ort, der flera läroverk finnas, kunde ordna och organisera dessa på det 
angifna sättet. Detta kunde dock ej nu ske, utan att rubba nuvarande 
undervisningsplan, hvilket efter afl anledning skulle komma att medföra 
väsendtliga olägenheter, dä vi haft denna icke mindre än 20 är. och dä 
detta förslags antagande skulle här i landet åstadkomma en brytning i 
Järjungarnes uppfostran, som pa hela den uppväxande generationen skulle 
utöfva ett mindre godt inflytande. Detta har ock blifvit under diskus
sionen yttradt.

Hvad slutligen lärarne beträffar, sä tror jag. att den farhåga, man 
har uttalat, om att eu ovilja hos dem skulle uppstå emot denna nya or
ganisation, redan sä väsendtligen blifvit afnött, att hvad man såsom be
vis derpå anfört utgör endast reminiscenser frän eu förgången tid.

Hvad äter blifvit yttradt om vissa ämnens såsom växtkunskapens 
upptagande pa den klassiska linien, sä anser jag detta vara mindre lämp
ligt, enär, dä det upptager sä mycken tid, kunskapen ej blir synnerligt 
god och någon generel bildning icke vinnes. Det vissa är emellertid 
att hvad som förnämligast skall föra läroverken framåt det är lärarnes 
förökade insigter i sitt kall, deras växande nit och deras rigtiga upp
fattning af det väsendtligt, hvarföre jag ock måste sluta med att säga, 
att det förslag, som måhända i en framtid af Konungen framställes i 
afseende på eu blifvande lärarebildning, är det väsendtliga behof, som 
för närvarande förefinnes.

Grefve Ehrensvärd: Jag hade icke tänkt att besvära Kammaren 
med något tal, men då jag nu emellertid anser mig böra göra det, skall 
jag vara sä kort som möjligt. Jag har härtill sä mycket större anled
ning, som en föregående talare, Grefve Hamilton, redan uttalat mina 
åsigter; men dä han, såsom jag tyckte mig finna, icke framställde det 
slut, hvartill han kom, såsom något förslag, ber jag att i stället fä göra 
det. Utskottet har begärt en utredning, »huruvida ej vid flertalet af de 
nuvarande fullständiga elementarläroverken» etc. Detta synes mig vara 
att gä väl långt. Grefve Hamilton angifver deremot en medelväg, som 
är vida lämpligare. Jag hemställer derför, att Kammaren, med af
seende ä hvad Grefve Hamilton uttalat, måtte fatta ett beslut i enlig
het dermed, eller »att Första Kammaren ville, med afslag ä hvad i 
punkterna 9 och 10 blifvit af Medkammaren beslutadt, anhålla, att 
Kong!. Maj:t täcktes låta utreda, huruvida ej vid flera af de nuvarande 
fullständiga elementarläroverken borde meddelas undervisning endast 
på den reala bihlningslinien, och deremot undervisning i de döda språ
ken meddelas vid ett inskränktare antal läroverk, der befrielse frän 
läsningen af dessa språk endast undantagsvis må ega rum, och sä be
lägna, att de för de särskilda landskapens innevånare voro så tillgäng
liga soin möjligt».

Grefve Mörner: Jag tror ej att den nu gällande skolordningen 
lägger något hinder i vägen för inrättande af läroverk, fullständiga en
dast på den reala linien, utan tror jag fastmera att man gjort försök
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dermed. Sålunda vill jag erinra mig, att i Norrköping man började, jag 
vet ej rigtigt hvilket är, med att inrätta ett pa den reala linien fullstän
digt läroverk. En sådan skola borde väl hafva mesta utsigt för sig 
att kunna komma i flor i denna stad, der industri och näringar blom
strade. Men det dröjde dock icke länge, innan anspråk väcktes att der
städes fä ett på båda linierim fullständigt läroverk. Eu annan stad, 
hvars läroverk jag ock erinrar mig först var fullständigt endast på 
reala linien, är Helsingborg. Der var man dock icke heller länge be
låten härmed, utan ville hafva läroverket fullständigt på båda linierim, 
hvilket jag ock tror att det för närvarande är. Det har sålunda redan 
gjorts försök att inrätta läroverk, fullständiga endast på den ena linien, 
men mig synes som om erfarenheten ådagalagt, att den allmänna me
ningen icke är nöjd med en sådan inskränkning. Det kan visserligen 
vara lämpligt, att man understundom söker vägleda och upplysa denna 
allmänna mening, men man bör icke söka att tvinga den, och derför är det 
icke heller, enligt min tanke, nu något skäl att taga det steg. Utskottet 
föreslagit i denna punkt af sitt Betänkande.

Ilerr Beckman: Jag ber blott att fä säga ett par ord. Jag er
inrar mig ej säkert, men tror, att de läroverk, hvarpå siste talaren fä
ste uppmärksamhet, voro femklassiga med tvänne Hiller, men gjordes 
fullständiga på reallinien. Om så är, gäller om deras anordning till 
en god del, hvad eu talare redan anmärkt angående det mindre lyckli
ga i sammanhållandet af båda linierim, och de kunna alls icke betrak
tas såsom exempel på hvad en sjelfständig realskola kan uträtta.

Hvad beträffar Grefve Hamiltons förslag, som utgör eu modifika
tion af Utskottets, sä hyser jag för min del icke någon betänklighet 
vid att antaga detsamma, helst min öfvertygelse är, att eu undersökning 
skall leda till det rätta målet, antingen Riksdagens anhållan framträder 
i den ena eller den andra af de föreslagna formerna.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad, förmälte Ilerr 
Grofven och Talmannen, att under densamma hade yrkats dels bifall 
till Utskottets ifrågavarande förslag oförändradt; dels af Grefve Ha
la il ton bifall till detsamma sned följande förändrade lydelse: watt För
sta Kammaren ville, med utslag ä hvad i punkterna 9 och 10 blifvit 
af Medkammaren beslutadt, anhålla, att Kong!. Maj:t täcktes låta ut
reda, huruvida ej vid flora af de nuvarande fullständiga elementarläro
verken borde meddelas undervisning endast på den reala bildningsli- 
nien, och deremot undervisning i de döda språken meddelas vid ett in
skränktare antal läroverk, der befrielse frän läsningen af dessa språk 
endast undantagsvis må ega rum, och sä belägna, att de för de särskil
da landskapens innevånare vore så tillgängliga som möjligt»; dels af 
Herr Hazelius, att Kammaren, med afslag ä Utskottets förslag, måtte 
bifalla hvad Andra Kammaren i afseende å 10:de punkten af dess Till
fälliga Utskotts Utlåtande N:o 39 beslutat; och dels slutligen af Herr 
llasselrot, att Kammaren, med bifall till den delen af Utskottets fö
revarande framställning, hvari Andra Kammarens beslut rörande 9:de 
och 10:dc punkterna af sistberörda Utlåtande blifvit afstyrka, skulle 
afstå den öfrig» delen af samma framställning.
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Härefter gjordes först proposition på bifall till Utskottets förslag 
oförändradt, hvarvid svarades mänga nej jemte åtskilliga ja, sedermera 
proposition på bifall till samma förslag med den af Grefve Hamilton 
yrkade förändrade lydelse, dä svaren utföllo med inånga ja och nej i 
blandning, vidare proposition på bifall till Herr Hazelii yrkande, hvar
till svarades nej. och slutligen proposition pa bifall till den förra men 
anslag ä den sednare delen af Utskottets förslag, hvilken proposition 
med blandade ja och nej besvarades; hvarefter, och sedan proposition 
pa antagande af förslaget med den förändrade lydelse Grefve Hamilton 
påyrkat, ånyo blifvit, framställd samt med blandade ja och nej besvarad. 
Herr Grofven och Talmannen förklarade sig nu hafva funnit ja öfver
vägande.

Sedan flere ledamöter begärt votering samt Kammaren, uppå Herr 
Grefven och Talmannens framställning, beslutat, att bifall till den förra, 
men afslag ä den sednare delen af Utskottets förslag skulle utgöra kon
traproposition vid voteringen, uppsattes, justerades och anslogs föl
jande voteringsproposition:

Den, som bifaller Första Kammarens Tillfälliga Utskotts hemstäl
lan ä sidan 7 af Utlåtandet N:o 20 med den förändrade lydelse deraf, 
som af Grefve Hamilton föreslagits, röstar

Ja;
Den det ej vill, röstar

Nej;
Vinner Nej, bifaller Kammaren den del af ifrågavarande hem

ställan, hvarigenom Andra Kammarens beslut i 9:de och 10:de punk-» 
terna blifvit afstyrka men afslär den öfriga delen af merberörda hem
ställan.

Omröstningen företogs; och vid dess slut befnnnos rösterna hafva 
utfallit sålunda:

Ja —23;
Nej — 25.

Vt,skottets hemställan å sid. 8.

Grefve Sparre, Eric; Jag hemställer om, då den nästföregå
ende punkten blifvit afslagen, det just kan vara något skäl att gorå 
någon framställning i denna. Den har visserligen sammanhang med 
den första, men, då den icke innehåller något synnerligen angeläget, 
vet jag ej hvartill eu framställning skulle tjena.

Jag anhåller om afslag.

Herr Beckman: Jag vågar hemställa, om icke, då den lasta punk
ten blifvit bifallen, äfven denna kunde bifallas, ty i annat fall blifver 
sammanhanget i dessa organisation,'^förslag brutet. Detta kan icke vara 
lägligt och jag får sålunda anhålla om bifall.

Herr
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Herr Caspersson: Dä Kammaren redan bifallit den gjorda fram
ställningen att den nedersta klassen i dessa lägre elementarläroverk 
skulle indragas och derigenom, om ej denna punkt biföllcs, det skulle 
inträffa, att de tvaldassiga läroverken blefve endast enklassiga. hvilket 
icke skulle vara lämpligt, vill jag för min del hemställa om bifall till 
denna punkt, endast med uteslutande af det sista alternativet, ”eller ock 
till annan ort förflyttas».

Herr Bergstedt: Utskottet fann sig befogadt att tillägga den si
sta meningen i denna punkt, emedan det af de statistiska tabellerna vi
sat sig, att vid sådana läroverk på några orter funnos dels inga, dels 
ett mycket ringa fåtal lärjungar. Derföre anser jag det vara lämpligt 
att nu fästa afseende derpå.

Jag anhåller om bifall ä punkten.

Grefve Sparre: Jag erkänner med anledning af nu meddelade 
uppgifterna, att det finnes skäl för att bifalla denna punkt, och afstär från 
mitt förra yrkande.

Herr Caspersson:

öfverläggningen förklarades slutad och Utskottets hemställan bifölls.

Utskottets hemställan å sid. 9.

Grefve Mörner, Carl Göran: hör min del är jag ej rigtigt sä
ker på hvad Utskottet menar med detta förslag, om meningen är att 
de af landstingen utsedde vittnen skola komma att ersätta de hittills af 
vederbörande auktoritet utsedde eller jemte dem fungera. År det förra 
meningen, tror jag att den föreslagna förändringen skall tillskynda un
dervisningsverken en ganska stor förlust. År deremot meningen icke 
sådan, dä anser jag hela operationen öfverflödig, ty examina äro ju 
offentliga och hvar och eu har sålunda tillfälle att dervid vara närva
rande och höra på så mycket han behagar. Jag tror icke heller att 
det stora flertalet af landets befolkning är sä qvalificerad, att den kan 
med nödig sakkännedom taga hand om denna angelägenhet. Pröfningen 
är nu i händerna på de rätta auktoriteterna, och dä synes mig det icke 
vara skäl för handen att deruti göra någon förändring, hvarföre jag an
håller om afslag ä denna punkt.

Herr Beckman: Hvad Utskottet menar, tror jag vara klart ut
tryckt i Betänkandet. Det står icke ätt landstingen måtte få utse »exa
mensvittnena», utan »examensvittnen». Jag tror icke att detta kan ty
das sä, som att dessa vittnen skulle komma att ersätta de af eforus el
ler hans. ställföreträdare utsedde; men om man dessutom vill fästa af
seende vid Utskottets motivering, der det heter: »då lärjungarnes föräldrar 
och kommunernas kännedom om läroverken och intresse för deras verk
samhet borde på alla sätt befrämjas, har Utskottet trött, att båda de- 
lame kunde i någon mätto utvecklas till Ironnna för läroverket sielft

Riksd. Prot. 1868. 1 Åfd. 4 Band. 25
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om, utom de sä kallade examensvittnen, hvartill eforerne olaga kalla 
»lägra kringboende personer, hvilka ofta blott för syns skull Öfvervara 
de offentliga ärsexamina, landstingen eller stadsfullmägtige» etc., sä tror 
jag icke, att man skall få någon anledning till tvekan om Utskottets 
mening i detta fall.

Hvad äter sjelfva saken angår, sä är den i alla händelser temligen 
oskyldig, men kan ock leda till eu god följd, och det vore, om lands
tingen, utan att egentligen blanda sig i styrelsen af läroverken, likväl följ
de dem med uppmärksamhet, och dertill finge anledning såsom va
rande myndigheter, hvilka hade till en del läroverkens uppsigt sig 
ålagd; hvarförutom, derest brister i ena eller andra afseende! förefun- 
nes, landstingen ansetts böra lemnas rättighet att derom till Kong!. 
Maj:t gorå de nödiga framställningar, som af omständigheterna kunna 
finnas föranledda. Några vådliga följder kan ej af denna förändring 
uppkomma och jag får sålunda vördsamt hemställa, att Kammaren mätte 
bifalla denna punkt.

Herr Bergst ed t: Erfarenheten bär lärt oss. att innevänarne, åt
minstone i vissa utaf landets provinser, fråga litet eller intet efter lä
roverken och elementarundervisningen. .Afhjelpande! af denna olägen
het. så att intresset för läroverken kunde sprida sig litet allmännare 
bland landets befolkning, bär sannolikt varit anledningen till det för
slag, som blifvit inom Andra Kammaren väckt och antaget och som 
Första Kammarens Utskott sökt gifva en något bestämdare formulering. 
Jag anser detta förslag vara förtjent af uppmärksamhet, såsom, efter 
hvad jag tror. verkligen ledande till det åsyftade målet, och lär på 
sådan grund anhålla om bifall till Utskottets hemställan i denna punkt.

Sedan ofverläggningen ansetts härmed fulländad samt Herr Grof
ven och Talmannen upptagit de derunder gjorda yrkanden å dels bifall 
till Utskottets förevarande hemställan och dels afslag derå, framställde 
Herr (trefven och Talmannen proposition på bifall till densamma och. 
dä dervid svarades mänga ja, blandade med nej, förklarade sig hafva 
funnit ja öfvervägande.

Utskottets hemställanden å sid. 10. 

Bifölls.

Upplästes och godkändes Riksdagens Kanslis förslag till underdå
niga skrifvelse!':

N:o 59, angående ändring i gällande föreskrifter rörande tiden för 
allmänna vägars lagning och gräsning;

N:o GO, angående meddelande af nödig föreskrift derom, att bevis,
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SOU), enligt 20 § Jagtstadgan, erfordras för skottpenningars utbekom
mande, skola utan lösen utfärdas;

N:o 01, angående ändringar i 11 och 16 §§ Jagtstadgan; och

N:o 62, angående befrielse för vissa fartyg att. vid utklarering till 
utrikes ort, taga lots och erlägga lotspenningar;

äfvensom Kansliets förslag IN:o 12 till Riksdagsbesluts-paragraf. 
angående ändring i Kong!. Förordningen om kyrkostämma samt kyrko
råd och skolråd.

38?

Anmäldes och bordlädes:

Lag-Utskottets Utlåtande N:o 51, i anledning af väckta motioner 
rörande ändringar i Kong!. Förordningen om egors fredande mot skada 
af annans herndjur m. in.;

samt Riksdagens Kansli-deputerades Memorial N:o 5, angående 
tryckning och expediering af de riksdagshandlingar, som icke hunnit 
tryckas eller expedieras före riksdagens slut.

Kammaren åtskiljdes kl. j 4 c. m.

In lidem 
O. Brakel.


